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  Miért pont templomokban 
készült fel a vizsgáira  
anno a kamasz NY. ZS.?

  Vajon miért van kitéve  
az irodájába a mai napig 
Seregély István egykori  
egri érsek fiatalkori fotója?

  Miért csak most beszél először 
a nagy nyilvánosság előtt  
a Magyar Parlamenti Imacsoport 
létéről?

  Mi történik egy ilyen 
összejövetelen reggel 7.30-kor  
a Parlamentben?

  Melyik köztársasági elnök jár 
rendszeresen a reggelikre?

  Miért látogat el minden bécsi 
kirándulásán a Stephansdomba?

  Miben/kiben hisz egyáltalán  
NY. ZS.?

  Melyik pártnak tagja még  
a Fideszen kívül?

Ami biztosan kiderül  
ebből a fejezetből:



C
S

A
K

A
Z

É
R

TI
S

 –
 2

27

„EURÓPA VAGY KERESZTÉNY 
LESZ, VAGY NEM LESZ”
A hit ereje
„Európa vagy keresztény lesz, vagy nem lesz” – ezt a sokat 
emlegetett legendás mondatot Robert Schuman, az Európai 
Unió alapító atyáinak egyik ikonikus alakja fogalmazta meg.

2015

Nem adhatjuk fel az identitásunkat
Nyitrai Zsolt: „E kijelentés a XX. század derekán, a II. világháború után hangzott el 
egy tisztán látó politikus szájából, aki tudta, hogy civilizációnk alapja a kereszténység, 
ha eltávolodunk tőle, akkor mindennek vége. Tudomásul kell venni, hogy Európában 
mi egy keresztény kultúrkör vagyunk, s ha ezeket a gyökereket elengednénk, akkor az 
identitásunkat adnánk fel. Abban az esetben pedig nem számítanának sem a templo-
mok, sem a freskók – olyan téma ez, ami jóval túlmutat a valláson. Európa jövőjének 

„Ahol van hit, ott mindig van remény.” Orbán Viktor többször is 
találkozott és imádkozott együtt Nick Vujicic motivációs trénerrel
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A „közös platform”, ahol nem az ellentétek számítanak
NY. ZS.: „Sosem vertük nagydobra, sőt, valójában ebben a könyvben beszélek először 
a létezéséről nagy nyilvánosság előtt. A plenáris ülések idején, kéthetente kedd regge-
lente imareggelit tartunk. Aki ezt komolyan veszi, ott van reggel 7.30-kor. Felkel előbb 
és eljön, hogy elmélyüljön. Egyébként épp ez volt az eredeti cél, hiszen az imareggeli 
alapító gondolata Douglas Coe-tól és Dwight D. Eisenhower amerikai elnöktől szárma-
zik. Az éves nagy nemzetközi imareggelin az Amerikai Egyesült Államok mindenkori 
elnöke részt vesz.

Balog Zoltán, Kövér László és Vejkey Imre 2007 tavaszán, hosszú évek szünetelése 
után, újra életre hívták a magyar parlamenti képviselők és a munkatársaik részére, az 
ún. Parlamenti Imaórákat. 

A Magyar Parlamenti Imacsoport alapvetően a Magyar Parlamenti Imaórákban gyö-
kerezik (az elhalt mag szárbaszökkent!)… 2023 tavaszán már a 121. összejövetelt tar-
tottuk meg.

A korábbi években még a többi frakcióból – az MSZP-ből, LMP-ből és a Jobbikból 
is – részt vettek az összejöveteleken képviselők. Idővel aztán ők lemorzsolódtak, en-
nek ellenére érdekes élmény volt megélni, hogy azok az emberek, akik a parlamenti 
patkóban össszevitatkoznak, itt egy asztalhoz ültek. Az ima nem más, mint válasz az 
Úr láthatatlan hívására, válasz arra, hogy bár nem látjuk, de mégis itt van velünk, itt van 
ünnepeinkben és mindennapjainkban, itt van személyes életünkben, gondjainkban és 
sikereinkben is.

és egyben múltjának értékmentése a tét, mert nem kérdőjelezhető meg az európai 
kulturális identitásunk. Orbán Viktor – aki a fent említett mondatot teljesen magáénak 
érzi – is erre hívja fel a figyelmet minden fórumon. 

A miniszterelnök is hisz az ima erejében
A hit összetartást és összetartozást, közösséget, lelki táplálékot és egyben megtisz-
tulást jelent, ezért üldözték annak idején a szocializmusban. Az Orbán Viktor vezette 
kormány, illetve az Országgyűlés azzal kezdi az Alaptörvényt, hogy »Isten, áldd meg 
a magyart«. Konkrétan ezzel a mondattal indul az Alkotmányunk, amiért sok táma-
dást kaptunk, pedig Európában egyedülálló, ráadásul a nemzetünk Himnuszából 
idézünk. A miniszterelnök is hisz az ima rendkívüli erejében. 

A sajtót körbejárták azon a találkozón készült fotók, amikor többször is a hivatalá-
ban fogadta Nick Vujicicet, az egyik legismertebb keresztény motivációs trénert, aki 
köztudottan kéz és láb nélkül él, s együtt imádkoztak. Nicket is a hit tartja életben. Az 
a semmi máshoz nem hasonlítható fantasztikus erő, amelyről fentebb írtam. Ő is ebbe 
kapaszkodik, s így képes bebizonyítani, hogy végtagok nélkül is lehet sikeres és bol-
dog életet élni.”

Magyar Parlamenti Imacsoport
Az imádságok ereje
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Milyen egy ilyen összejövetel? Lényegében ez egy közös ima, ami a napi evangélium-
mal kezdődik. Együtt imádkozunk nemzetünk és a világ vezetőiért. 

Akármilyen furcsán is hangzik, ilyenkor valóban különböző pártállású emberek gyűl-
nek össze, akiknek van hitük és azért imádkoznak, hogy az ország vezetője jó dön-
téseket tudjon hozni és azokkal a megfelelő irányba vigye a nemzetet. Egyébként ez 
Amerikában is ugyanígy történik, még akkor is, ha nem azonos pártállású a vezető, 
hiszen abban mindenki érdekelt, hogy az irányító jó döntéseket hozzon.

Utána mindenki elmondja, hogy milyen gondolatokat, mélységet fedez fel az üze-
netben, majd következik egy szerény, baráti hangvételű, rövid reggeli a munkaórák 
megkezdése előtt.

Komoly lélektana van ennek az egész jelenségnek, hiszen azok a közéleti emberek 
– politikusok –, akik némileg exhibicionisták és szeretik magukat mutogatni, itt a nyilvá-
nosság teljes kizárásával odamennek kora reggel és rászánnak két órát az életükből az 
elmélyülésre. Nincs mobiltelefon, nincs sajtónyilvánosság, sem közösségi média, nem 
posztol, nem fotóz senki, hanem mindenki befelé figyel. Ott, olyankor más a fontos. 

A mai világban ez azért igen ritka. Az összetartozás egyik fontos jelképe számomra 
ez az imacsoport, ahol a közös éneklésnek is komoly jelentősége van.

A közös ima gyógyító ereje
És nemcsak a közös éneklésnek, hanem a közös imának is. Amikor a koronavírus-jár-
vány idején két képviselőtársunk is nagyon beteg volt, 56 résztvevővel közösen 0–24 
órás folyamatos imaláncot szerveztek értük. 

Már-már lemondtak róluk, így amikor mégis leküzdötték a gyilkos kórt, maguk az 
orvosok mondták, hogy csoda történt. 

Ilyen hihetetlen ereje lehet a közös imáknak. Az akkor nagybeteg Aradszki András 
és Bányai Gábor azóta teljesen felgyógyult és visszatérhetett parlamenti munkájához.

A nemzeti imareggeliknek én vagyok az egyik házigazdája
Az Amerikából elindult kezdeményezés aztán olyan szinten kiterjedt a nemzetközi szín-
térre, hogy létrejöttek a nemzeti imareggelik. 2017 óta minden évben van egy három-
napos Magyar Nemzetközi Imareggeli is, amelyen 200 fő vesz részt, alkalmanként több 
mint 25 ország képviselőivel, s amely a főbb nemzeti imareggelik ívébe tartozik számos 
előadóval, de ez is a nyilvánosság teljes kizárásával történik. 

Ezeken az eseményeken általában magam vagyok az egyik speaker, vagyis amolyan 
műsorvezető-féle. Vezettem már műsort Rétvári Bencével, Bartos Mónikával a Nemzeti 
Fórumból vagy Bárándy Gergellyel az MSZP-ből.

AZOK AZ EMBEREK, AKIK A PARLAMENTI  
PATKÓBAN ÖSSZEVITATKOZTAK, 

AZ IMAREGGELIKEN MÉGIS EGY ASZTALHOZ ÜLTEK
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Büszke vagyok erre a csoportra és dr. Vejkey Imre missziójára is. No meg arra, hogy a 
Magyar Parlamenti Imacsoport már adott egy köztársasági elnököt ennek az ország-
nak, mégpedig Novák Katalint. 

Nemrégiben született egy alapítvány is az imacsoporthoz kapcsolódóan, a Magyar 
Parlamenti Imacsoport Alapítvány, amelynek elnöke Urkuti György, emeritus elnöke 
pedig Bakondi György miniszterelnöki biztos, akiről kevesen tudják, hogy naponta jár 
templomba.

Nyitrai-tervek alapján készült a jelvény
Az imacsoport jelvényét magam terveztem. A skiccet megrajzoltam és az alapján készí-
tette el a grafikus. Több logót is terveztem már hasonló módszerrel. 

A Parlamentből kilépve sem feledjük a missziót
A Magyar Parlamenti Imacsoport tagjai ahol tudnak, segítenek. A karácsonyi jótékony-
sági rendezvényeken általában több száz adag ételt főznek és osztanak szét a csoport 
tagjai. A főzésben és ételosztásban természetesen magam is részt veszek. 

Vejkey Imre útmutatásait magam is követendőnek tartom, ugyanis fontos, hogy le-
hajoljunk az elesettekhez: nemcsak pénzt áldozunk rájuk, hanem mi magunk főzzük 
meg és osztjuk ki számukra az ételt, majd leülünk velük egy padhoz, hogy érezzék: 
testvérek vagyunk. 

Akik szintén hisznek az ima erejében
Feltétlenül meg kell említenem Löffler Erzsébet nevét, az Egri Egyházmegyei Könyvtár 
korábbi igazgatóját, volt önkormányzati képviselőt vagy Urr Ipoly atyát, akikkel sokat 
beszélgettem a Bibliáról. Balog Zoltán, az Emberi Erőforrások Minisztériumának egyko-
ri vezetője ma református püspökként teljesít szolgálatot, ő szintén sokat formált rajtam 
a gondolataival, ahogyan a legendás Tőkés László református püspök is, akit velem 
együtt sokan az 1989-es romániai forradalom hősének tartanak.

Az anyahajó és a tőkesúlya
Tagja vagyok a Kereszténydemokrata Néppártnak is, miután a Fidesz és a KDNP alap-
szabályai lehetővé teszik a kettős tagságot. 

A Fidesz egy, a magyar embereket képviselő nagy néppárt, a KDNP pedig egy, a ke-
resztény értékek mentén szerveződő ideológiai párt, amelyik mindig helyes úton tartja 
a Fideszt. Az anyahajó mellett a tőkesúlyra is szükség van, ezért fontos ez a pártszövet-
ség, hiszen egyik erősíti a másikat. És ezek a keresztény értékek különösen fontosak 
ma Európában, ahol lelki és szellemi megújulásra van szükség. 

Semjén Zsolt pártelnökkel, aki maga is a Magyar Parlamenti Imacsoport tagja, gyak-
ran konzultálunk. A Kitüntetési Bizottságban is együtt tevékenykedünk, ahol fontosnak 
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Semjén Zsolt a legnagyobb sztorik tudója és mesélője, háttérben az átlőtt feszület

tartjuk életutak elismerését, díjak odaítélését olyanoknak, akiknek a munkássága pél-
daértékű.

Semjén irodájában található egy különleges történetű feszület. Budapesten prédikált 
egy atya, amikor jöttek az oroszok és kalasnyikovval lőttek egy sorozatot. Az atya nem 
zavartatta magát, prédikált tovább, pedig az oroszok átlőttek a feszületen is, és a mai 
napig megtalálható rajta a lövés nyoma.

Templomokban készültem fel a vizsgákra
Annak idején még a nyári vizsgaidőszakban szoktam rá arra, hogy templomokba ültem 
be tanulni. Egerben templomból nem volt hiány, hiszen 20 templom található a város-
ban. Ez több szempontból is praktikus volt akkor számomra, mivel egyrészt hűvös volt, 
másrészt nem zavart senki. Ott nem csörgött a telefon, nem tudtam kapcsolgatni a té-
vét és nem szólított meg senki 5 percenként. A legnagyobb nyugodalomban haladtam 

BÁRHOL JÁROK A NAGYVILÁGBAN,  
HA TEMPLOMOT LÁTOK, SOKSZOR 

BEMEGYEK ÉS GYÚJTOK EGY GYERTYÁT
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A Magyar Parlamenti Imacsoport tagjainak névsora a 100. imacsoport találkozón
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az anyagokkal. Az egész felkészülési folyamatot így csináltam végig. Nem mellesleg 
pedig a hitem is fontos szerepet játszott abban, hogy éppen a templomokban tudtam 
felkészülni a nagyobb próbatételekre. 

Hiszek a felsőbb erőkben
Apropó, hit. Egy megtért és később megkeresztelkedett, római katolikus vallású em-
ber vagyok. A családomban szintén mindenki római katolikus. Mély meggyőződésem, 
hogy valamiben hinnie kell az embernek. 

Ez a világ túl tökéletesen lett összerakva ahhoz, hogy ne létezzen valamiféle felsőbb 
erő. Egészen misztikus, ahogyan létrejött az élet. 

Nyilvánvalóan nem ennek a könyvnek a feladata a bolygók, a Föld és az élővilág 
kialakulásának fejlődéstörténetét boncolgatni, de abban biztos vagyok, hogy ez az 
egész nem csak úgy magától lett, a semmiből. 

Egyszer nagyon nagyot segített nekem Seregély István egy közéleti ügyben
Annak idején nagyon sokat beszélgettem dr. Seregély István egri érsekkel, aki a Ma-
gyar Katolikus Püskpöki Kar elnöke volt. (Vagyis a Magyar Katolikus Egyház »miniszter-
elnöke«.) 1998-tól folyamatosan kapcsolatban voltam vele. 

Ő nagyon határozott, napi szinten nem politizáló, de az értékek mentén komoly köz-
életi véleménnyel bíró és állásfoglalást tevő ember volt. A szentatya plébánosból nevez-
te ki érsekké 1987-ben, ami nagyon ritka és egyedülálló dolog, mert általában ennek a 
folyamatnak is megvannak a lépcsői. 

Valahogy úgy képzelje el az olvasó – tudom, hogy meredek a hasonlat, elnézést 
érte, de talán ezzel tudom a legjobban érzékeltetni –, mintha valaki őrmesterből válna 
hirtelen tábornokká. 

Adventi gyertyagyújtás
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Seregély persze abszolút rátermett volt és nagyon jó döntésnek bizonyult, de az szá-
momra is rejtély a mai napig, hogyan választották ki őt annak idején, a rendszerválto-
zás időszakában. Valószínűleg fejvadászt fogadhattak, máskülönben a pápa honnan 
ismerte volna pont Seregély Istvánt egy kis magyar vidéki templomból? Akárhogyan is 
történt, egy biztos: a szentatyának jó tanácsadói voltak.

Egyszer nagyon nagyot segített nekem egy közélettel kapcsolatos ügyben, amiért a 
mai napig hálás vagyok neki. Ha akkor nem teszi meg azt a bizonyos lépést, valószínű-
leg ez a könyv sem készült volna el. Az irodámban a mai napig ki van téve a fiatalkori 
fotója tiszteletem jeléül.

Ternyák Csabától kaptam ajándékba a Pyrker-életrajzot
A fentebb említett beszélgetések aztán folytatódtak dr. Ternyák Csabával, aki Seregély 
utóda lett az egri érseki székben. 

Tőle kaptam amolyan karácsonyi olvasmányként a Pius Martin Maurer által jegyzett, 
»A pátriárka« című könyvet, ami Pyrker János László egri pátriárka-érsek életének ka-
landos eseményeit foglalja össze. 

Pyrker az Egri Főegyházmegye és a magyar egyház történetében is kuriózumnak 
számít, hiszen egri érseki kinevezése előtt velencei pátriárka volt egyetlen magyarként, 
és a pápa rendelkezése folytán Egerben is megőrizte pátriárkai címét. Kiemelkedő 
személyisége folytán csoda dolgokat tett egész életében. Örökségét ugyanúgy szá-
montartják Ausztriában és a Felvidéken – korábbi állomáshelyein –, mint Egerben és 
Velencében. 

Az Eszterházy Károly Katolikus Egyetemen Ternyák Csaba egri érsekkel
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Hazatértek az Egri nők

Az ő nevéhez köthető például, hogy a velencei régió ban egyáltalán prédikálnak a 
papok, hiszen regnálása előtt ez nem volt megszokott. Ugyanakkor az Egri Bazilika 
építését is neki köszönhetjük. Nagy művészetpártoló mecénás volt, aki maga is ki-
tűnően költött verseket, mellette pedig zenélt is. Még velencei pátriárkaként vásárolt 
komoly festményeket és szobrokat. Itáliai gyűjteményét később felajánlotta a Magyar 
Nemzeti Múzeum javára, a képek aztán 
átkerültek a Szépművészeti Múzeumba. 
Vagyis gyakorlatilag a Szépművészeti Mú-
zeum festménygyűjteményének alapját 
a Pyrker-felajánlás képezte, ilyen módon 
pedig Egerhez is köze van az ottani mű-
kincseknek.

Dante Isteni színjátékának  
első kiadását is Egerben őrzik
Szintén Pyrker hagyatékából származik 
Barabás Miklós monumentális olajfestmé-
nye 1848-ból, ami sokáig a Dobó István 
Vármúzeumban volt megtekinthető. Az 
Érsekség hosszú esztendők óta szerette 
volna, ha az ikon átkerül az Érseki Láto-
gatóközpontba, hogy többen lássák, de A helyére került Pyrker János portréja
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ez valamiért nem sikerült. Az én közbenjárásomra aztán átkerült, s a látogatóközpont 
egyik ékköve lett, ami bárki számára megcsodálható.

S ha már Eger, feltétlenül meg kell említenem az Egri Egyházmegyei Könyvtárat, ami 
szintén rendkívüli relikviákat rejt. Itt őrzik többek közt Dante Isteni színjátékának első 
kiadását, amelyből csak három létezik a földön. Egyik a British Múzeumban, a másik a 
Vatikánban található, a harmadik pedig Egerben.

Franco Nero az Érseki Palotában
A világhírű színész és rendező, aki 2017-ben a XXI. Egri Bikavér Ünnep díszvendége 
volt, roppant lelkessé vált, amikor közöltem vele, hogy elviszem az érsekhez. 

Mint egy gyerek, úgy ujjongott, hogy találkozhat egy »igazi« érsekkel és a Bazilikát 
is körbejárhatja. Franco Nero olasz származása miatt egyébként is mélyen vallásos, 
istenfélő ember, aki áhitattal és csodálattal beszélgetett Ternyák Csabával, aki tíz éven 
keresztül élt Rómában, így olasz nyelven mutathatta be az Érseki Palota érdekessé-
geit.

2 perc az evangéliumból
Nem szeretnék ájtatosnak tűnni, de letöltöttem egy applikációt a telefonomra és sok-
szor indítom úgy a napot, hogy megnézem az aznapi evangéliumot. Elolvasom, hogy 
mi az aktuális, rövid útravaló a Bibliából. Az embernek igenis legyen 2 perce erre egy 
nap, amikor befelé figyel és kap egy olyan ingert, amelyen gondolkodnia érdemes. 
Akár reggel a munkába menet is nagyon ajánlom ezt az olvasónak. Reggelente, ha 
éppen tömegközlekedem, figyelem az embereket. Ilyenkor leginkább fáradtságot látok 
az arcukon, pedig mennyivel könnyebbé tehetnék az indulást azzal, ha így motiválnák 
magukat.

Franco Nero és Ternyák Csaba találkozása
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Bakócz és a pápaválasztás
NY. ZS.: „Ha már a történelemben kalandozunk, kis kitérőként említem meg, mégis a témánál 
maradva, hogy a magyarok közül Bakócz Tamás járt a legközelebb ahhoz, hogy pápa legyen. 
Az 1513-as pápaválasztás esélyesei között emlegették. Erről a történetről szól Herczeg Ferenc 
»Az élet kapuja« című regénye, amelyet háromszor jelöltek Nobel-díjra.
A könyveknél maradva: John O’Sullivan »Az elnök, a pápa és a miniszterelnök« című kötete 
a mai napig a kedvenc olvasmányaim egyike. Később a »Könyvek, amelyek hatottak Nyitrai 
Zsoltra« elnevezésű fejezetben is szerepel.
Ez a mű nagyon izgalmas portrét fest a nyolcvanas évek három legnagyobb hatású vezetőjéről, 
akik új irányt szabtak hazájuk, Európa és a világ történelmének. Az 1978-as pápaválasztástól 
a berlini fal leomlásáig követi a drámai fordulatokban bővelkedő eseményeket, amikor Marga-
ret Thatcher volt Nagy-Britannia miniszterelnöke, II. János Pál volt a pápa, Ronald Reagan pe-
dig az Amerikai Egyesült Államok elnöke. Mindegyik konzervatív közéleti ember és tökéletesen 
kirajzolódik, mire volt képes ez a csillagegyüttállás.”

Kellenek az önmegtartóztató időszakok 
Ha már a vallásom gyakorlását említettem, természetesen a nagyböjtöt is tartom. Em-
lékszem, életem első húselhagyása a lehető legtermészetesebb módon ment, egyál-
talán nem járt számomra nagy lemondással. 

Nem éltem meg fájdalomként vagy kínként. Sőt az utóbbi időben az is szokásommá 
vált, hogy megspékelem a böjtöt még azzal, hogy ez idő alatt nem vásárolok a Vaterán 
régiségeket. Néha kellenek ezek az önmegtartóztató időszakok.

Amikor az ember nem fogyaszt húst, újraértékeli a húsvétvasárnapot, hiszen akkor 
újra bőséges, húsos ételek kerülnek az asztalra. 

Bevallom, kisgyerekként ezt még nem nagyon értettem, hiszen akkor csak annyi kü-
lönbséget vettem észre, hogy a hús éppen sonka volt. Pedig épp ez benne a katarzis, 
hogy sokáig nem eszünk húst, és aztán...

Kell az érettség ahhoz, hogy az ember lássa is ennek a hagyománynak az igazi érté-
két. A böjti időszak lényege, hogy olyankor a testi táplálék helyett inkább lelki táplálékot 
vegyen magához az ember és jóval visszafogottabban táplálkozzon. 

Hozzáteszem, jól ki van ez találva, hiszen roppant egészséges mind testi, mind lelki 
szinten a megtisztulás.

Rendszeresen gyújtok gyertyát a halottaimért
Bárhol járok a nagyvilágban, ha templomot látok, sokszor bemegyek és gyújtok egy 
gyertyát a halottaimért. A családtagokért, barátokért, akiket nagyon szerettem és meg-
érintett az elvesztésük. 

Ám nemcsak rájuk gondolok, hanem a tágabb értelemben vett ismeretségi köröm 
halottaira is. Például volt egy évfolyamtársam, aki nagyon fiatalon meghalt. Ő is gyak-
ran eszembe jut.”
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A könnyező Madonna legendája
NY. ZS.: „A Szabolcs-Szatmár-Bereg megyében található Máriapócsot elsőként nyilvánították 
kegyhellyé Magyarországon, ahol magam is jártam, s máig emlékezetes élményeket hagyott 
bennem a látogatás. 
A máriapócsi kegykép legendája hosszú évszázadokra nyúlik vissza, hiszen 1676-ban készült, 
egy helybéli görögkatolikus lelkész öccse, Papp István festette 6 magyar forintért. 
1696. november 4-én, miközben a kis helyi fatemplomban a már említett lelkész a Szent Li-
turgiát végezte, egy földműves arra lett figyelmes, hogy az ikon mindkét szeméből bőségesen 
folynak a könnyek. A rendkívüli esemény csodálattal töltötte el a jelenlevőket. A könnyezés két 
hétig szünet nélkül tartott, majd kisebb megszakításokkal egészen december 8-ig. A korabeli 
feljegyzések szerint a könnyezés utolsó napján olyan hideg volt, hogy a kehelyben a bor és a 
víz megfagyott, de Mária könnyei ekkor is bőségesen hullottak.
A lelkész ugyan arra kérte a híveket, hogy erről lehetőleg ne beszéljenek senkinek, de ahogy 
az lenni szokott, amint kitették a lábukat az ajtón, máris elkezdték világgá kürtölni a helyi 
csodát, melynek híre eljutott I. Lipót császár közelben állomásozó egyik hadseregéhez is. A 
császár nyomban el is rendelte, hogy felesége örömére a könnyező kegyképet Bécsbe szállít-
sák. A helyiek hiába őriztették katonákkal a képet a pócsi fatemplomban, a császári döntés 
végrehajtóival szemben tehetetlenek voltak.  Gyakorlatilag ellopták az ikont.
II. Rákóczi Ferenc 1703-ban 100 pontban foglalta össze a nemzetünket ért fájó jogtalansá-
gokat. Ennek 90. pontjában sérelmezte a pócsi kegykép Bécsbe szállítását és azt, hogy nem 
hozták vissza. Azóta sem kaptuk vissza. 

Bécsben a Stephansdom déli 
oldalhajójának XVI. századi már-
ványbaldachinja alatt helyezték 
el, ott őrzik, de soha többé nem 
könnyezett.
Nem úgy a másolatok! Az 1700-as 
években ugyanis az ikonból több 
másolatot készítettek, melyből 
az egyik Máriapócsra került, ahol 
1715 augusztusában ismét megfi-
gyelhető volt a jelenség, két teljes 
napon át. A harmadik könnyezést 
1905 decemberében jegyezték 
fel, amikor is 18 napon keresztül 
tartott. A tényt az egyházi és vi-
lági vegyesbizottság ellenőrizte, s 
megállapította annak valódiságát.
Amikor Bécsben járok, mindig 
ellátogatok a Stephansdomba és 
megnézem a kegyképet. Jó szoká-
som szerint pedig egy gyertyát is 
gyújtok.”A máriapócsi könnyező Madonna a bécsi Stephansdomban
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„A vallásgyalázás nem fér bele a szólásszabadságba 
és az emberi jogokba!”
VEJKEY IMRE országgyűlési képviselő, az Igazságügyi  
Bizottság elnöke, a Parlamenti Imacsoport vezetője
„2020 áprilisában a Népszavában megjelent a keresztre feszített Jézus 
Krisztusról humorizáló gúnyrajz, mely nem jópofa vicc – ahogyan azt az ate-
ista-baloldali fordulatot véghez vinni szándékozók aposztrofálták –, hanem 
egy blaszfémikus rajz, mely egyenesen bántja, kirekeszti és gyalázza a teljes 
keresztény közösséget! Ezért a keresztény közösség védelmében pert indítot-

tam, melyet a Fővárosi Törvényszék első fokon elutasított azzal az indokkal, hogy ez egy jópofa 
vicc, és a keresztényeknek legyen humorérzékük!
Fellebbeztem a tényeket elferdítő és a jogot sértő elsőfokú ítélet ellen, melyhez külön-külön 
nyilatkozattal csatlakoztak az egyházak is, kifejtve, hogy ez a gúnyrajz nem egy jópofa vicc. A 
másodfokú bíróság, megváltoztatva az elsőfokú ítéletet, kimondta a keresztény közösség védel-
mét, ezzel európai precedens döntést hozott. Ezt a jogerős döntést erősítette meg a Kúria és az 
Alkotmánybíróság is.
Ne feledjük, mindeközben a világban soha nem látott mértékben tombol a keresztényüldözés! 
Naponta átlagosan nyolc keresztényt gyilkolnak meg, és közvetlenül mintegy 260 millió hívő 
van kitéve keresztény hite miatt az üldöztetésnek. Az elmúlt években nemcsak a kommunista és 
iszlám diktatúrákban, hanem nyugati társadalmakban is rendkívüli módon romlott a keresztények 
helyzete, mert megszaporodtak úgy a keresztény hívőkkel szembeni agresszív támadások, mint 
a keresztény templomok elleni incidensek. Régebben a »nyugati világ« fellépett a keresztény 
civilizáció tudatos rombolásával szemben. Napjainkra a helyzet annyira megváltozott, hogy az 
európai keresztény identitás megroppant a keresztényellenes mesterkedéseknek köszönhetően.
Példaként Päivi Räsänen asszony esetére hívnám fel a figyelmet, aki finn parlamenti képviselő és 
volt belügyminiszter, akivel szemben a finn legfőbb ügyész azért indított bűnvádi eljárást, mert 
Räsänen kiállt a Biblia tanítása mellett, amikor kimondta, hogy Isten férfinak és nőnek teremtette 
az embert. Ezért bűnvádi eljárást indítottak ellene, és a bíróság elkezdte elemezni a Bibliát abból 
a szempontból, hogy szerinte mely szakaszai idézése esik büntetőjogi következmény alá.
Mi kiállunk ezeréves értékeink mellett, kimondva azt, hogy a vallásgyalázás nem fér bele a szó-
lásszabadságba és az emberi jogokba!”

NY. ZS. telefonjában ott a napi evangélium.  
Reggel vagy pár percnyi békés helyzetben bele-belenéz, 

hiszen ilyenkor kénytelen „befelé figyelni”.  
És fel-felpillantva figyeli az embereket.  

Azt mondja, mindenkinek jól jönne naponta néhány  
percnyi elmélyülés, egy kis lelki motiváció. (Ó. M.)

CSAKAZÉRTIS MOZAIK


